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бастап шығады

Аялаймын сені, Қызылорда! #КүшімізБірлікте

Бұл екі мәселе де күні кеше пайда болған проблема емес. «Ауруын 
жасырған өледі» дейді қазақ. Біз мұнай жайын сөз етпей-ақ, тіршіліктің 
көзі саналатын су проблемасына тоқталайық. 

Аймақ басшысы вегетациялық кезең күрделі су тапшылығы 
жағдайында өтіп жатқанын тілге тиек етіп, «Шардара» қоймасына 
қосымша 2 млрд текше метр су түспеген жағдайда қысқарған күріш 
егісі көлемінің өзін сумен қамтамасыз етуге мүмкіндік болмайтынын 
жеткізді. 

Несін жасырамыз, Сыр бойындағы халықтың бар тіршілігі 
Сырдария өзенімен байланысты. Бұл өзен Алашқа ана атанған аймақ-
тың тіршілігіне қан жүгіртіп отырған күретамыр іспетті. Арал мен 
Қаратаудың арасын жайлаған халық осы өзен арқылы күнін көріп, 
тіршілігін жасап отыр. Егер Сырдария мәселесі шешілмейтін болса, 
онда Сырды анам, Қаратауды панам дейтін жұрттың ертеңі де 
бұлыңғыр. Шынтуайтына келгенде Сырдария мәселесі жалғыз бір 
аймақтың проблемасы емес. Бұл жайлы экологтар да, ел ағалары да, 
Парламенттегі депутаттар да айтып жүр. 

Сәби Аңсат ағамыз Сырдария мәселесі шешілмесе, алапат апат 
болатынын айтып, облыс әкіміне әлеуметтік желі арқылы хат та 
жазды. «Сырдарияның екі жағынан 200-250 км, Түркістаннан бастап 
сонау Ақтөбеге дейінгі алқапта бүткіл өсімдік, бұталы тоғайлар, қамыс 
жойылады. Осы өңірді мекендеген аң, құс, балық, бақа-шаян, шыбын-
шіркей, тіпті мазамызды қашырып жүрген масалар да құрып кетеді. 
Теріскейдегі бетпақдалаға екінші бетпақдала қосылады», – дейді 82 
жастағы ел ағасы. Бұны ел жайына алаңдаған ақсақалдың жүректегі сөзі 
деп түсінген жөн. Осы мәселені қозғаған М.Бақтиярұлы, А.Әлназарова, 
Б.Қаниев, Ә.Құртаев сынды сенаторлар Үкімет басшысы Ә.Смайловқа 
депутаттық сауал жолдады. Халық қалаулылары да Сырдариядағы су 
деңгейі реттелмесе экологиялық апат болатынын айтуда.

Мақаламызға арқау еткен тақырыпты Мәжіліс депутаты Ғалым 
Әміреев те көтеріп жүр. Халық қалаулысы осы жылдың 31 қаң-
тарындағы фейсбук әлеуметтік желісіндегі жазбасында Сырдария 
жайына байланысты  еліміздің Экология, геология және табиғи 
ресурстар министрі Серікқали Брекешевпен кездескенін жазған. 
Жазбада С.Брекешевтің осы мәселеге байланысты көршілес елдерге іс-
сапарға баратыны да айтылған.  

Кеңейтілген отырыста облыс әкімі Мемлекет басшысына Үкімет 
тарапымен су тапшылығының алдын алу шараларын бірлесіп қарау 
керектігін мәлім етті. 

Президент өңір үшін аса маңызды негізгі мәселелер арнайы 
қаралатынын жеткізді.

Үкімет отырысынан кейін араға бір күн салып,  еліміздің Экология, 
геология және табиғи ресурстар министрі С.Брекешев Өзбекстан 
Республикасының Су шаруашылығы министрі Ш.Хамраевпен кездесу 
өткізді. Ташкент қаласында өткен кездесуде Сырдария өзенінің орта 
және төменгі ағысындағы су жағдайын жақсарту бойынша бірлескен 
іс-шаралар талқыланды.

Нәтижесінде «Шардара» қоймасына құйылатын суды арттыру 
және мемлекетаралық «Достық» су арнасы арқылы суды тұрақты 
беру бойынша бірлескен шаралар қабылдау туралы келісімдерге қол 
жеткізілді. Сонымен қатар Қазақстан мен Өзбекстан Республикасының 
Үкіметтері арасындағы трансшекаралық су объектілерін бірлесіп 
басқару және пайдалану туралы келісімге қол қою мәселелері 
талқыланды. Тараптар жобаны келісу бойынша рәсімдерді жедел-
детуге ниет білдірді. Екі елдің Премьер-министрлері деңгейінде 
су қатынастары саласындағы ынтымақтастық жөніндегі екіжақты 
комиссия құру мәселелері қаралды.

Бұдан бөлек тараптар Орталық Азия су-энергетикалық консор-
циумын құру және ГЭС құрылысына қатысу мәселелері бойынша 
консультациялар жүргізді.

Жалпы Сырдариядағы су деңгейіне байланысты мәселемен ма-
мандар да айналысып жатыр. Судың жайын ойлаған тиісті мамандар 
жедел іске кіріскен. Су жолдары, арналар тазаланып, насостар 
алынбақшы. Тіпті елімізде Су кеңесі құрылмақшы. Бұл туралы Орталық 
коммуникация орталығында брифинг берген Экология, геология және 
табиғи ресурстар вице-министрі Серік Қожаниязов айтты. «Бірінші, 
мемлекетаралық өзара қарым-қатынастардың аса маңызды мәселелері 
бойынша шешімдер әзірлеу үшін келіссөздер процестеріндегі 
Қазақстанның ұстанымын күшейту үшін ҚР Премьер-Министрінің 
басшылығымен Су кеңесі құрылмақшы. Бұл кеңестің негізгі міндеті 
сыртқы су саясатын әзірлеу барысында Үкіметтің барлық құрамының 
іс-қимылын үйлестіру болады», – деді вице-министр. 

Премьер-Министр Әлихан Смайылов та осы мәселеге байланысты 
арнайы кеңес өткізгенін атап өткенді жөн көрдік. Үкімет басшысы 
өткізген жиында алдағы вегетациялық кезеңде Қазақстанның оңтүстік 
өңірлерінің ауыл шаруашылығы тауарын өндірушілерін суармалы 
сумен қамтамасыз ету мәселелері көтерілді. Кеңесте экология, 
геология және табиғи ресурстар, ауыл шаруашылығы, энергетика 
министрлері, сондай-ақ Қызылорда, Түркістан және Жамбыл 
облыстарының басшы лығы Арал-Сырдария бассейнінде қалыптасқан 
жағдайды баяндады. 

Жиында Қырғыз Республикасының аумағындағы Тоқтоғұл су 
қоймасына жиналған судың көлемі өткен жылғы деңгейге жетпейтіні 
сөз болды. Сонымен бірге Қырғызстанның өзінің су-энергетикалық 
қажеттіліктерін қамтамасыз етуі тиіс екені ескереліп, Қазақстан 
аумағына жіберілетін су көлемінің төмендеу қаупі бар екені де айтылды.

Рrimeminister.kz сайтындағы ақпаратқа сүйенсек, Премьер-Министр 
Экология, геология және табиғи ресурстар, сондай-ақ Энергетика 
министрліктеріне көктемгі-жазғы кезеңде еліміздің оңтүстік өңірлерінің 
суармалы жерлерін сумен қамтамасыз ету үшін түбегейлі шаралар 
қабылдауды тапсырды. Үкімет басшысы трансшекаралық өзендердің 
ресурстарын пайдалану бойынша өзара тиімді шешімдер қабылдау 
үшін Қырғызстанмен және Өзбекстанмен қарқынды келіссөздер 
жүргізу қажет екенін атап өтті. Ауыл шаруашылығы министрлігіне 
су үнемдеу технологияларын және аграрлық салада су ресурстарын 
тиімді пайдаланудың басқа да құралдарын енгізу аясындағы жұмысты 
күшейту жүктелді.

Мына ақпараттардан Сырдария мәселесіне байланысты атқарылып 
жатқан шаралардың аз еместігін аңғарамыз. Облыста да қолға алынған 
басшылар аз емес. Бірақ халыққа нәтиже қажет екенін ұмытуға 
болмайды. Өйткені суы тартылса, мұнайы сарқылса Сыр өңіріндегі 
халықтың жағдайы қалай болмақ? Бұл – ойланатын, ойландыратын, 
толғанатын, толғандыратын мәселе. Осы істің төңірегінде жүргендер 
Сырдың халқы секілді жүрекпен ойланып, жүрекпен толғанса екен. 

Әзиз ЖҰМАДІЛДӘҰЛЫ

Осы аптаның сейсенбісінде 
Мемлекет басшысы Қасым-

Жомарт Тоқаевтың төрағалығымен 
бейнебайланыс режимінде 

Үкіметтің кеңейтілген отырысы 
өтті, – деп хабарлайды 

Президенттің баспасөз қызметі. 
Жиынға Премьер-Министр 

Әлихан Смайылов, Мемлекеттік 
хатшы Ерлан Қарин, Президент 
Әкімшілігінің Басшысы Мұрат 

Нұртілеу, Үкімет мүшелері, 
облыстар мен Нұр-Сұлтан, Алматы, 

Шымкент қалаларының әкімдері, 
орталық мемлекеттік органдардың 

және ұлттық компаниялардың 
жетекшілері қатысты.

Мемлекет басшысы жиында сөйлеген 
сө зінде еліміздің былтырғы әлеуметтік-
эко  номикалық дамуы қорытындыланып, 
биылғы жоспардың талқыланатынын атап 
өтті.

– Өткен жылы ел экономикасы 4 пайыз-
ға өсті. Өңдеу өнеркәсібі 5,5, құрылыс 
индустриясы 7,6 пайызға артты.  Қызмет 
көрсету саласында оң үрдіс бар. Сауда-
саттық 9,2, көлік саласы 3,6 пайызға артты. 
Дегенмен, инфляция межелі деңгейден 
асып кетті. Бұл көрсеткіш 8,4 пайыз 
болды. Өкінішке қарай, қаңтар оқиғалары 
қалыпты өмірімізді түбегейлі өзгертті. 
Заңсыз әрекеттердің салдарынан көптеген 
азаматтарымыз зардап шекті. Шағын және 
орта бизнес өкілдері шығынға ұшырады. 
Қазіргі мәліметтер бойынша бизнеске 100 
миллиардтан астам теңге көлемінде залал 
келді, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің панде-
мияға, іскерлік белсенділіктің төмендеуіне 
және ұлттық қауіпсіздікке төнген сын-

қатерлерге байланысты күрделі кезеңді 
бастан өткеріп отырғанына назар аударды. 
Сондай-ақ Президент Үкіметтің басты 
міндеті – халықтың әл-ауқатын арттыру 
екенін атап өтті.

– Біз осындай қиын жағдайда ел бір-
лі гінің арқасында мемлекетіміздің қауіп-
сіздігін, тіпті да тұтастығын сақ тап қалдық. 
Қазір Үкіметтің басты мін деті – халықтың 
әл-ауқатын арттыру, аза маттардың табы-
сындағы алшақтықты азайту және еңбек 
етуге қолайлы жұмыс орындарын ашу. 
Бәріміз елдің игілігі үшін қызмет етуге 
тиіспіз, – деді Мемлекет басшысы.

Президенттің пікірінше, халықтың 
табысын арттыру және теңсіздікті азай-
ту  – басым міндеттің бірі.

– Қазіргі таңда 1 миллионға жуық 
адам ның табысы ең төменгі күнкөріс 
деңгейіне де жетпейді. Бұл – соңғы 10 
жылдағы ең нашар көрсеткіш. Қазіргі 
уақытта менің тапсырмам бойынша 
Халықтың табысын арттыруға арналған 
бағдарлама әзірленіп жатыр, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы инфляцияны ауыз-
дық тау мәселесін екінші міндет ретінде 
атады.

– Сауда-саттықтағы тиімсіз делдал-
дыққа тоқтау салатын кез келді. Мысалы, 
3 миллион адам тұратын Алматы 
қаласы мен оның төңірегіндегі елді-
мекен тұрғындары тұтыну тауарларын 
көбіне «Алтын орда» базарынан алады. 
Алматы облысы мен Алматы қаласының 
әкімдеріне Үкіметпен бірлесіп, базарды 
тексеруді және тәр тіп орнатуды 
тапсырамын.  Бұл жер пайдакүнемдер 
үшін нағыз майшелпекке айналған. Бұған 
Алматыдағы қаңтар оқи ғасы кезінде 
анық көз жеткіздік. Бұл – басқа өңірлерге 
де қатысты мәселе. Қажет болса, бұл 
жұмысқа құқық қорғау органдары 
атсалыссын.  Екі ай уақыт беремін, – деді 
Президент.

Мемлекет басшысы экономиканы өр-
кендету үшін қосымша қаражат қарастыру 
міндетіне де тоқталды.

– Еркін экономикалық аймақтардың 
көпшілігі инвестиция әкелу үшін 
тиімді бола алмады деп мен бірнеше 
рет айттым.  Жарты триллион теңгеге 
жуық ауқымды салықтық ынталандыру 
топтамасына қарамастан жағдай 
осындай болып тұр. Нәтижесінде 
не таптық? Соңғы үш жыл да еркін 
экономикалық аймақтарда өнді рілген 
тауар көлемі ішкі жалпы өнімнің 1,5 
пайызынан аспайды. Ал экспорттың 
үлесі жалпыелдік өнімнің 0,1 пайызын 
ғана құрайды. Осы мәселені реттейтін 
кез келді, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент Үкіметке бір айдың ішінде 
заңға өзгеріс енгізуден бастап, барлық 
қажетті шараны қабылдауға, соның ішінде 
іштен және сырттан инвестор тартуға 
тапсырма берді.

ҮКІМЕТТІҢ БАСТЫ МІНДЕТІ – 
ХАЛЫҚТЫҢ ӘЛ-АУҚАТЫН АРТТЫРУ

СУЫҢ ТАРТЫЛСА, 
МҰНАЙЫҢ САРҚЫЛСА, 

ТІРШІЛІГІҢ ҚАЛАЙ БОЛМАҚ, 

ҚЫЗЫЛОРДА?
Осы аптада Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 

Тоқаевтың төрағалығымен Үкіметтің кеңейтілген 
отырысы өтті. Жиында Президент ел экономикасын 

тұрақты түрде дамыту, халықтың әл-ауқатын көтеру 
тұрғысында нақты тапсырмалар берді. 

Үкімет отырысында бірқатар облыстың әкімдері 
өңірлерді дамыту мәселелерін қозғады. Атқарған жұмысын 

баяндаған аймақ басшыларының қатарында Қызылорда 
облысының әкімі Гүлшара Әбдіқалықова да бар. 

Өңір басшысы жыл қорытындысын қысқаша баяндап, 
өзекті деген екі мәселені Президент назарына ұсынды. 

Оның бірі – Сырдария өзені деңгейінің төмендеуі болса, 
екіншісі мұнай қорының сарқылуымен байланысты.

– Қандай мамандық бойынша жұмыс іздеп келдің?
– Қазір айтсам күлесіз...
– Неге күлемін, айта бер.
– «Шыны кесуші» 
– Қандай?
– Айттым ғой, мұндай мамандыққа жұмыс жоқ,
– Неге? Шыны зауыты бар емес пе?..
–Бұл жерде зауыт өкілдері байқалмайды. Қандай мамандық 

іздерімді де білмей тұрмын, – деді аты-жөнін айтқысы келмеген жас 
жігіт. Осылайша әңгіме аяқталды. 

Расында, бүгінде өз мамандығы бойынша жұмыс таппай жүрген 
жастар жетерлік. Соңғы жылдары жұмыссыздықты жою күн тәртібінен 
түскен емес. Дегенмен жұмыссыз жастар әлі көп. Осыған орай 
А.Тоқмағамбетов атындағы мәдениет үйінде «Бос жұмыс орындары» 
жәрмеңкесі өтті. 

Бүгінде «Жастар тәжірибесі» бағдарламасы жастарға берілген 
үлкен мүмкіндік. Жасыратын несі бар, екі қолға бір күрек таппай 
жүргендерге жол ашып, өз орнын табуға таптырмайтын бағдарлама. 
Оқуын енді бітірген жас маманға немесе соңғы үш жылда мамандық 
бойынша жұмыс істемеген жастар қатыса алады. Бағдарламаға биыл 
өзгерістер енді. Осыған дейін жастар тәжірибесі арқылы жалақы 25 
айлық есептік көрсеткіш көлемінде берілсе, енді жас мамандар 30 АЕК 
(91890) теңге жалақы алмақ. Биыл аталған бағдарлама арқылы 849 жас 
маманға қаржы қаралды. 

– Ең жақсы жаңалықтың бірі – «Алғашқы жұмыс орны» жобасы. 
Бұл бағдарламаның тиімділігі түлектерді мамандығы бойынша 24 
айға жұмысқа қабылдайтындығында болып тұр. Алғашқы 12 айдың 
жалақысы мемлекет тарапынан төленіп, одан соң жұмыс беруші 
тұрақты жұмысқа қабылдайды. Бұл жобаның ерекшелігі – арнаулы 
орта немесе жоғары білім талап етілмейді. Орта білім алған жастар 
да жұмысқа орналаса алады, – деді қала әкімінің орынбасары Бектас 
Нұриддинов.
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Жыл бойы 
не істедің, Әкім?

Жиында кеңес мүшелері депутаттың 
қоғамдық қабылдау аясын кеңейтуді ұсынды. 
Мұндағы мәселе – депутаттар қабылдауына 
бір адамның бірнеше рет келетіні. Яғни өзінің 
немесе тұрғылықты жеріне қатысты мәселесі 
бар адамдар санының көптігі.  «Егер депутат 
мәселе айтып келген азаматқа жұмыс ұсынса 
немесе мәселесін шешуге бағыт-бағдар берсе 
ол «жаман депутат» болып шығады. Ал егер 
қаржылай көмек берсе «жақсы депутат» сана-
лады. Біз қабылдауларға бір адамның қайта-
қайта келетінін көріп жүрміз. Сол үшін 
депутаттар аумақтарды өздері аралап, әлеу-
меттік желіде көтерілген мәселелерді сараптау 
қажет. Спорт пен балалар ойын алаңы секілді 
жасөспірімдерге қатысты мәселе көп. Бірақ 
қабылдауларға белгілі бір топтағы адамдар, 
көпбалалы аналар ғана келе береді. Олардың 
мәселесі белгілі! Сондықтан қоғамдық қабылдау 

аясын, тұрғындар мәселесін тыңдауды кеңейтуді 
ұсынамын», – деді қоғамдық кеңес мүшесі 
Динара Эшатова. Сонымен қатар ол спорт алаң-
дары, жұмыссыздық туралы ақпаратты қоғам-
дық кеңес бере алатынын да тілге тиек етті.

Мәслихат депутаттары бұл ұсыныстың 
орынды екенін айтып, көмек сұрап келген 
тұрғынға депутат қаржылай көмек көрсетсе, 
келесі күні оның тағы бірнеше танысы көмек 
сұрайтынын жасырмады. Сол үшін қазіргі 
кезде депутаттар арнайы қорға ақша салып, 
комиссия шешімімен көмекке мұқтаждарды 
жан-жақты зерттеп, шын мұқтаждарға 
ғана көмек бері летінін айтты. Одан бөлек, 
депутаттар қазіргі кезде қабылдау аясын 
кеңейтіп, «балық берме, қармақ бер» тұжы-
рымы бойынша жұмыс істеуді бастағаны да 
айтылды.

сәлеметсіз бе, 
мен жұмыс іздеп 
жүрмін...

2 бетте

Қалалық мәслихат хатшысы Ибадулла Құттықожаев қоғамдық кеңес алдында есеп 
берді. Мәслихат аппаратының және депутаттардың жыл бойы атқарған жұмысына 
тоқталып, шешімін тапқан мәселелер баяндамада тізбектелді. Сондай-ақ күрмеулі 
мәселелер де айтылмай қалған жоқ. Одан бөлек жиында «Қоғамдық кеңестер туралы» 
заңға енгізілген өзгерістер туралы кеңес мүшелеріне түсіндірме жүргізілді.

2 бетте

2 бетте

депутат ақша 
тарататын адам емес
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Ақмешіт АптАлығы#КүшімізБірлікте

Х А Б А Р Л А Н Д Ы Р У
Қызылорда қаласының Қоғамдық кеңес мүшелерін 

сайлау жөнінде конкурс өткізу туралы
Қызылорда қаласының Қоғамдық кеңесін қалыптас-

тыру жөніндегі жұмыс тобы «Қоғамдық кеңестер туралы» 
Қазақстан Республикасының 2015 жылғы 2 қарашадағы 
Заңына, «Қоғамдық кеңес туралы үлгілік ережені 
бекіту туралы» Қазақстан Республикасы Ақпарат және 
қоғамдық даму министрінің 2021 жылғы 26 ақпандағы 
№69 бұйрығына сәйкес, Қызылорда қаласының Қоғамдық 
кеңес мүшелерін сайлау жөнінде конкурс өткізілетіндігін 
хабарлайды.

Қоғамдық кеңес мүшелерінің сандық құрамы – 19 (он 
тоғыз) мүше болып айқындалған. Оның 14 орнына ком-
мерциялық емес ұйымдардың өкілдері мен азаматтар, 5 орын-
ға мемлекеттік органдар мен квазимемлекеттік сек торлардың 
өкілдері өкілдік етеді. 

Қоғамдық кеңестің мүшелігіне коммерциялық емес 
ұйымдардың өкілдерінен ұсыныстар, азаматтардан өтініштер 
2022 жылдың 14 ақпанынан бастап он жұмыс күні ішінде 
қабылданады. 

Құжаттарды қабылдау мекен-жайы және уақыты:
120016, Қызылорда қаласы, Жақаев көшесі, № 16;
Қызылорда қалалық мәслихаты;
№ 5 бөлме, байланыс телефоны:  27-46-03;
Электрондық мекен-жай: kalalik-maslihat@mail.ru  
Қабылдау уақыты: сағат 9:00-ден 19:00-ге, үзіліс: 

13:00 - 15:00-ге дейін;
Құжаттар қолма-қол немесе электронды пошта арқылы 

қабылданады;
Жұмыс тобының жетекшісі А.Шүренов. 
Қоғамдық кеңес мүшелігіне кандидаттарға қойы-

латын талаптар:
Қазақстан Республикасының он сегіз жасқа толған, 

Қызылорда қаласы аумағында тұрақты тұратын азамат 
Қоғамдық кеңес мүшелігіне кандидат бола алады.

Қоғамдық кеңес мүшелігіне кандидат:
1) Қазақстан Республикасының заңнамасында белгі-

ленген тәртіппен жойылмаған немесе алынбаған соттал-
ғандығы болмауға;

2) сот заңда белгіленген тәртіппен сыбайлас жемқорлық 
қылмыс және (немесе) сыбайлас жемқорлық құқық бұзу-
шылық жасауда кінәлі деп танымаған болуға;

3) психикалық, мінез-құлықтық, оның ішінде психикаға 
белсенді әсер ететін заттарды тұтынуға байланысты бұзы-
лушылықтардың (аурулардың) себебі бойынша психикалық 
денсаулық саласында медициналық көмек көрсететін 
ұйымдарда есепте тұрмауға тиіс

Конкурсқа қатысу үшін: 

1) кандидатураны Қоғамдық кеңестің құрамына ұсыну 
туралы коммерциялық емес ұйымның жазбаша ұсынысы 
және (немесе) азаматтың өтініші (нысан өтініш);

2) өмірбаян деректері көрсетіле отырып, кандидаттың 
кәсіптік және (немесе) қоғамдық қызметі туралы мәліметтер;

3) сотталғандығының болуы не болмауы туралы 
анықтама;

4) психикалық, мінез-құлықтық, оның ішінде психикаға 
белсенді әсер ететін заттарды тұтынуға байланысты бұзылу-
шылықтардың (аурулардың) болуы не болмауы туралы 
анықтама ұсынылады.

Қоғамдық кеңес мүшелігіне кандидат осы тармақтың 
бірінші бөлігінің 3) және 4) тармақшаларында көзделген 
анықтамаларды өз бетінше немесе өзінің қатысуымен 
Қоғамдық кеңес құрылатын мемлекеттік органның көрсе-
тілген анықтамаларды ақпараттық жүйелерден талап етіп 
алдыруына жазбаша келісуі арқылы ұсынады.

Қоғамдық кеңесті қалыптастыру жөніндегі 
жұмыс тобы

Нысан
 Қоғамдық кеңесті қалыптастыру жөніндегі 

жұмыс тобының жетекшісіне
____________________________ тұратын
      (елді мекен, көше, үй, пәтер)
кімнен _____________________
____________________________
(өтініш берушінің аты, жөні, тегі 
(бар болған жағдайда) 
жеке куәлік № _____________________,
берілді (қашан, кім) __________________
Байланыс телефон:__________________

ӨТІНІШ
Қоғамдық кеңес құрамының мүшелігіне қосу үшін өз 

кандидатурамды ұсынамын.
Мен осы өтініш арқылы «Қоғамдық кеңестер туралы» 

2015 жылғы 2 қарашадағы Қазақстан Республикасы Заңының 
ережелерімен танысқанымды растаймын және оның 
талаптарын сақтауға міндеттенемін.

Мынадай құжаттарды қоса беремін:
1) ______________________________________________
2) ______________________________________________
3) ______________________________________________
4) ______________________________________________
5) ______________________________________________
6) ______________________________________________
7) ______________________________________________

20___ ж. «___» ____ Өтініш берушінің қолы ___________

О Б Ъ Я В Л Е Н И Е 
о проведении конкурса по избранию членов 
Общественного совета города Кызылорда
Рабочая группа по формированию Общественного совета 

города Кызылорда в соответствии с Законом Республики 
Казахстан от 2 ноября 2015 года «Об общественных советах», 
приказом №69 министра Информации и общественного 
развития Республики Казахстан от 26 февраля 2021 года 
«Об утверждении Типового положения об Общественном 
совете» объявляет о проведении конкурса по избранию членов 
Общественного совета города Кызылорда.

Количественный состав Общественного совета - 
19 (девятнадцать) человек. Из них 14 мест представят 
предста вители некоммерческих организаций и граждане, 
5 мест - представители государственных органов и квази-
государственного сектора.

Заявления граждани и предложения от представителей 
некоммерческих организаций, для участия в выборах членов 
Общественного совета принимаются в течение десяти рабочих 
дней с 14 февраля 2022 года.

Адрес и время приема документов:
120016, город Кызылорда, улица Жахаева, № 16;
Маслихат города Кызылорда;
Кабинет № 5, контактный телефон: 27-46-03;
Электронный адрес: kalalik-maslihat@mail.ru
Время приема с 9:00 до 19:00 часов, перерыв с 13:00 до 

15:00 часов;
Документы принимаются нарочно, либо по электронной 

почте:
Руководитель рабочей группы А.Шуренов
Требования, предъявляемые к кандидатам в члены 

общественного совета:
Кандидатом в члены Общественного совета может 

быть гражданин Республики Казахстан, достигший восем-
надцатилетнего возраста, постоянно проживающий на 
территории города Кызылорда.

Кандидат в члены Общественного совета не должен:
1) иметь судимость, которая не погашена или не снята 

в установленном законодательством Республики Казахстан 
порядке;

2) быть в установленном законом порядке признанным 
судом виновным в совершении коррупционного преступления 
и (или) коррупционного правонарушения;

3) состоять на учете в организациях, оказывающих 
медицинскую помощь в области психического здоровья, 
по поводу психических, поведенческих расстройств 
(заболеваний), в том числе связанных с употреблением 
психоактивных веществ.

Для участия в конкурсе представляются:
1) письменное предложение некоммерческой организации 

и (или) заявление (заявление по форме) гражданина о 
выдвижении кандидатуры в состав Общественного совета;

2) сведения о профессиональной и (или) общественной 
деятельности кандидата с указанием автобиографических 
данных;

3) справка о наличии либо отсутствии судимости;
4) справка о наличии либо отсутствии психических, 

поведенческих расстройств (заболеваний), в том числе 
связанных с употреблением психоактивных веществ.

Кандидат в члены Общественного совета представляет 
справки, предусмотренные подпунктами 3) и 4) части 
первой настоящего пункта, самостоятельно или посредством 
письменного согласия на истребование указанных справок 
из информационных систем государственным органом  
при котором образуется Общественный совет, при его 
непосредственном участии.

Рабочая группа по формированию 
Общественного совета

Форма
Руководителю рабочей группы 
по формированию Общественного совета
от______________________________
(Фамилия, имя, отчество (при наличии)
заявителя, удостоверение
личности № ______________________
 выдано (когда, кем)
проживающего (ей): _________________
____________________________________
(населенный пункт, улица, дом, квартира)
Контактный тел:___________________

ЗАЯВЛЕНИЕ
Выдвигаю свою кандидатуру для включения в состав 

Общественного совета.
Настоящим заявлением подтверждаю, что я ознакомлен с 

положениями Закона Республики Казахстан от 2 ноября 2015 
года «Об общественных советах» и обязуюсь соблюдать его 
требования.

Прилагаю следующие документы:
1) ______________________________________________
2) ______________________________________________
3) ______________________________________________
4) ______________________________________________
5) ______________________________________________
6) ______________________________________________
7) ______________________________________________
«____»_____20___ года. Подпись заявителя___________

ХАБАРЛАНДЫРУ
«Қазақстан Республикасының әкімшілік аумақтық құ-

ры лысы туралы» Қазақстан Республикасының «Әкімші-
лік-аумақтық бірліктерге, елді мекендердің құрамдас бөлік-
теріне атау беру, оларды қайта атау, сондай-ақ олар дың 
атауларының транскрипциясын нақтылау өзгерту кезінде 
тиісті аумақ халқының пікірін ескеру қағидаларын бекіту 
туралы» Қазақстан Республикасы Үкіметінің 2014 жыл ғы 24 
ақпандағы №138 қаулысына сәйкес, 2022 жылғы  14 наурызда 
жергілікті уақыт 10:00-11:00 аралығында Ақжарма ауылдық 
округінің Талдыарал елді мекенінде атау сыз қалған бірқатар 
көшелеріне Ұлы Отан соғысының және еңбек ардагерлерінің 
есімдерін беру туралы ауыл тұрғындары арасында жергілікті 
қоғамдастық жиналысы өткізіледі.

Күн тәртібінде:
Ақжарма ауыл округіне қарасты Талдыарал елді ме-

кенін дегі атаусыз көшесін – Сим Владимир, атаусыз көше 
– Қоңырбаев Темірхан, атаусыз көше – Мәжитов Мұсыл-
манбек атаусыз көше – Жанатаев Бағылан  көшесі деп атау 
туралы ұсыныстары қаралады. 

1. Сим Владимир Сергеевич 1925 жылы 31 желтоқсанда 
дүниеге келген. 1942-1948 жылдар аралығында Қырым 
медицина институтын бітірген. 

1948 жылы еңбек жолын Қызылорда облысының 
Денсаулық сақтау саласынан бастап, 1963-1989 жылға 
дейін Қазақ республикалық лепрозорийі мекемесінің бас 
дәрігері болып жұмыс жасап, зейнетке шықты.

2. Қоңырбаев Темірхан – 1944 жылы 15 мамырда 
дүниеге келген. 1965-1969 жылдар аралығында Н.В.Гоголь 
атындағы педагогика институтын бітірген. 1983-2007 
жылдары Талдыарал елді мекеніндегі №215 орта мектептің 
директоры қызметін атқарып, зейнетке шықты.

3. Мәжитов Мұсылманбек – 1920 жылы 14 қыркүйекте 
дүниеге келген. Ұлы Отан соғысының ардагері және еңбек 
ардагері, ҚазССР халық ағарту ісінің үздігі. 

1941-1945 жылдары Ұлы Отан соғысына қатысқан. ҰОС 
ерлігі үшін І-ІІ-ІІІ дәрежелі Даңқ орденімен марапатталған. 

1961-1978 жылдары зейнеткерлікке шыққанға дейін  
Талдыарал бастауыш мектебінде мұғалім, мектеп меңгеру-
шісі болып жұмыс жасаған. Қазақстан Республикасы 
Халық ағарту ісінің үздігі. 

4. Жанатаев Бағылан – 1924 жылы Қызылорда облысы, 
Тереңөзек ауданы, Қараөзек стансасында дүниеге келген.

1941 -1943 жылы Ұлы Отан соғысына аттанып, қаза 
тапқан. «Боздақтар»  кітабына енгізілген.

ҮКІМЕТТІҢ БАСТЫ МІНДЕТІ – 
ХАЛЫҚТЫҢ ӘЛ-АУҚАТЫН АРТТЫРУ

Мемлекет басшысы кеден бекеттеріндегі қордаланған мәсе-
лелерді жедел шешу қажет деп санайды.

– Тағы да қайталап айтамын: ондағы былықты жөнге 
келтірмесе, салдары қиын болуы мүмкін. Қытайдың статистикасы 
мен біздегі көрсеткіштің айырмасы 5,7 миллиард доллар болуы – 
соның дәлелі. Қазір Қытаймен арадағы кеден бекетінде 12 мыңнан 
астам көлік электронды кезекте тұр. Құзырлы экономикалық 
операторлардың заңсыз іс-әрекеті туралы бұған дейін де айттым. 
Олар кеденнен және басқа да бақылау органдарынан соншама 
жеңілдікті қалай алып отыр? Не себепті бұл мәселе назардан тыс 
қалған? Бұл сұрақтарға 10 күннің ішінде нақты әрі толық жауап 
күтемін, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент барлық деңгейдегі әкімдердің бюджет дер-
бестігін одан ары арттыруы қажет екеніне арнайы тоқталды. 
Оның айтуынша, аймақтардың 82 пайызының дотацияда болуы 
дұрыс емес.

– Мен бұған дейін бюджетаралық қатынастың жаңа жүйесін 
қалыптастыру туралы  тапсырма берген болатынмын. Осы тап-
сырманы тағы да естеріңізге саламын, – деді Мемлекет басшысы.

Президент утилизациялық алым мәселесіне де тоқталды.
 – Утилизациялық алым бойынша барлық қаражат мемлекет 

пайдасына түседі деп шештік. Ендігі мәселе – мөлшерлеме деңгейін 
анықтау. Жұмыс тобы осы мәселені қызу талқылап жатыр. Бірден 
айтайын, утилизациялық алым қайта қаралады. Бірақ шектен 
шықпаған жөн. Автоөнеркәсіпті дамытуға жұмсалған ақшаны 
желге шашудың, ескі автокөліктерді сырттан әкеліп, қалдықтан 
нарық ашудың қажеті жоқ. Утилизациялық немесе тіркеу алымы 
түпкі мақсат емес. Бастысы – тұтынушылар үшін автокөліктер мен 
ауыл шаруашылығы техникасының қолжетімділігін қамтамасыз 
ету. Өндірушілер мен дистрибьютерлер тарапынан әрекет болады 
деп сенемін, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент жалдамалы тұрғын үйді субсидиялау жөніндегі 
бастамасын тездетіп жүзеге асыру қажеттігіне де баса мән берді. 
Бұл бастама өткен жылы іске қосылуы керек еді.

– «Отбасы банк» пен Цифрлық даму, инновациялар және 
аэроғарыш өнеркәсібі министрлігі субсидия алатындар мен 
жылжымайтын мүлікті жалға берушілер тіркелетін арнайы 
цифрлық платформаны әзірлеуге тиіс. Азаматтар өзде-
рінің қажеттіліктеріне сәйкес әкімдіктер немесе құрылыс 
компаниялары айтқан жерден емес, өздері қалаған жерден тұрғын 
үй таңдай алады. Әлеуметтік жағдайы нашар топтар үшін жалға 
алу шығынының 50 пайызы мөлшеріндегі субсидия мемлекеттен 
төленеді. Тұрғындар отбасылық бюджеттің артылған ақшасын 
азық-түлік, білім алу, медицина және тағы басқа қажеттіліктеріне 
жұмсай алады. Осы жүйе бойынша өтінімдерді қабылдау мерзімін 

биылғы 1 мамырдан кешіктірмеуді тапсырамын, – деді Мемлекет 
басшысы.

Отырыс барысында агроөнеркәсіп кешенін дамыту мәселесіне 
баса мән берілді.

Президент соңғы 5 жылда ауылшаруашылығын дамытуға 2 
триллион теңгеден астам қаражат бөлінгенін еске салды. Алайда, 
оның айтуынша, субсидия қанша өссе де, бұл салада ауыз 
толтырып айтатын өзгеріс болған жоқ.

– Субсидия түпкі иесіне жетпей, орта жолда талан-таражға 
түсуде. Тіпті, ауыл шаруашылығына еш қатысы жоқ салалар да 
оның қызығын көруде.  Соңғы жылдары Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл агенттігі 960 қылмыстық іс тергеген. Соның 
54 пайызы субсидияны жымқыруға қатысты болған. Мысалы, 
жайылымдық жерлерді суландыруға 80 миллиард теңге бөлінді. 
Бірақ, оның тең жартысы  желге ұшты. Осы жұмысқа қажетті 
құрал-жабдықтың бағасы  2-3 есе артық көрсетілген. Тіпті, кей 
жағдайда қаржыны қағаз жүзінде игере салған, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы осы саланы ретке келтіруді, аграрлық 
саланың тиімділігін арттыруға бағытталған субсидиялаудың жаңа 
жүйесін құруды тапсырды.

Бұдан бөлек Президент жерді белгілі бір тұлғалардың 
меншігіне өтіп кетуіне жол бермеу мәселесіне тоқталды.

– Ауыл шаруашылығы министрлігі бір тұлғаға 98 мың гектарға 
дейін ауыл шаруашылығы жерлерін иемденуге рұқсат беретін 
қаулы жобасын әзірледі. Бұл өлшеусіз жер иелену құқығын 
заңдастыру әрекеті сияқты көрінеді, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Үкіметке жер учаскелерінің шекті көлемін анықтау үшін 
сарапшылар мен ғылыми институттардың қатысуымен жұмыс 
тобын құру тапсырылды. Мұны осы жылдың 1 мамырына дейін 
бекіту керек.

Президент энергетика кешенін дамытуға тағы бір басым 
міндеттің бірі ретінде тоқталды. Мемлекет басшысы былтыр 
осы салада болған дағдарысты еске салды. Атап айтқанда дизель 
отынының, авиакеросиннің, сұйытылған мұнай газының, электр 
қуатының тапшылығы байқалды.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің энергетикалық қауіпсіздігі 
мәселесін АЭС салу арқылы тез арада шешу қажет деп санайды.

– Жауапты тұлғалардың атом станциясын салу мәселесі 
жөніндегі сауалдарға жауап беруден неге жалтаратындарын 
түсінбеймін. Шындығын айту керек: егер таза атом энергиясы 
болмаса, инвестиция тартпақ түгілі, барлық экономикадан да, 
аймақтық көшбасшылықтан да айрылып қаламыз. Бізге электр 
қуаты, әсіресе таза атом энергиясы аса қажет. Экономикалық 
ахуалдан хабары жоқ популистердің сөзіне ермейік. Атом 
энергетикасының мәнін кәсіби деңгейде түсіндіру қажет, – деді 
Президент.

Президент денсаулық сақтау мәселесі жөнінде айта келе, бұл 
саланың қаржыны көп қажет ететінін атап өтті.

– Қолда бар қаржыны түгендеп, басымдықтарды қайта қарау 
керек. Бұл – алдағы жобаларға, соның ішінде мемлекет пен 
жекеменшіктің серіктестігі арқылы салынатын 20 ауруханаға 
қатысты мәселе. Оның әрқайсысына жұмсалатын шығын 
қолданыстағы заманауи ауруханалардың құнынан бірнеше есе 
артық. Мұндай мемлекет пен жекеменшіктің серіктестігі қажет 
емес, – деді Мемлекет басшысы.

Президент жалдамалы тұрғын үйді субсидиялау жөніндегі 
бастамасын тездетіп жүзеге асыру қажеттігіне де баса мән берді. 
Бұл бастама өткен жылы іске қосылуы керек еді.

– «Отбасы банк» пен Цифрлық даму, инновациялар және 
аэроғарыш өнеркәсібі министрлігі субсидия алатындар мен 
жылжымайтын мүлікті жалға берушілер тіркелетін арнайы 
цифрлық платформаны әзірлеуге тиіс. Азаматтар өздері-
нің қажет тіліктеріне сәйкес әкімдіктер немесе құрылыс 
компания лары айтқан жерден емес, өздері қалаған жерден 
тұрғын үй таңдай алады. Әлеуметтік жағдайы нашар топтар 
үшін жалға алу шығынының 50 пайызы мөлшеріндегі 
субсидия мемлекеттен төле неді. Тұрғындар отбасылық 
бюджеттің артылған ақшасын азық-түлік, білім алу, 
медицина және тағы басқа қажеттіліктеріне жұмсай алады. 
Осы жүйе бойынша өтінімдерді қабылдау мерзімін биылғы 
1 мамырдан кешіктірмеуді тапсырамын, – деді Мемлекет 
басшысы.

Отырыс барысында агроөнеркәсіп кешенін дамыту мәселесіне 
баса мән берілді.

Президент соңғы 5 жылда ауылшаруашылығын дамытуға 2 
триллион теңгеден астам қаражат бөлінгенін еске салды. Алайда, 
оның айтуынша, субсидия қанша өссе де, бұл салада ауыз 
толтырып айтатын өзгеріс болған жоқ.

– Субсидия түпкі иесіне жетпей, орта жолда талан-таражға 
түсуде. Тіпті, ауыл шаруашылығына еш қатысы жоқ салалар да 
оның қызығын көруде.  Соңғы жылдары Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл агенттігі 960 қылмыстық іс тергеген. Соның 
54 пайызы субсидияны жымқыруға қатысты болған. Мысалы, 
жайылымдық жерлерді суландыруға 80 миллиард теңге бөлінді. 
Бірақ, оның тең жартысы  желге ұшты. Осы жұмысқа қажетті 
құрал-жабдықтың бағасы  2-3 есе артық көрсетілген. Тіпті, кей 
жағдайда қаржыны қағаз жүзінде игере салған, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы осы саланы ретке келтіруді, аграрлық 
саланың тиімділігін арттыруға бағытталған субсидиялаудың жаңа 
жүйесін құруды тапсырды.

Бұдан бөлек Президент жерді белгілі бір тұлғалардың 
меншігіне өтіп кетуіне жол бермеу мәселесіне тоқталды.

– Ауыл шаруашылығы министрлігі бір тұлғаға 98 мың гектарға 
дейін ауыл шаруашылығы жерлерін иемденуге рұқсат беретін 
қаулы жобасын әзірледі. Бұл өлшеусіз жер иелену құқығын 
заңдастыру әрекеті сияқты көрінеді, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Үкіметке жер учаскелерінің шекті көлемін анықтау үшін 
сарапшылар мен ғылыми институттардың қатысуымен жұмыс 
тобын құру тапсырылды. Мұны осы жылдың 1 мамырына дейін 
бекіту керек.

Президент энергетика кешенін дамытуға тағы бір басым 
міндеттің бірі ретінде тоқталды. Мемлекет басшысы былтыр 
осы салада болған дағдарысты еске салды. Атап айтқанда дизель 
отынының, авиакеросиннің, сұйытылған мұнай газының, электр 
қуатының тапшылығы байқалды.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің энергетикалық қауіпсіздігі 
мәселесін АЭС салу арқылы тез арада шешу қажет деп санайды.

– Жауапты тұлғалардың атом станциясын салу мәселесі 
жөніндегі сауалдарға жауап беруден неге жалтаратындарын 
түсінбеймін. Шындығын айту керек: егер таза атом энергиясы 
болмаса, инвестиция тартпақ түгілі, барлық экономикадан да, 
аймақтық көшбасшылықтан да айрылып қаламыз. Бізге электр 
қуаты, әсіресе таза атом энергиясы аса қажет. Экономикалық 
ахуал дан хабары жоқ популистердің сөзіне ермейік. Атом 
энерге тикасының мәнін кәсіби деңгейде түсіндіру қажет, – деді 
Президент.

Президент денсаулық сақтау мәселесі жөнінде айта келе, бұл 
саланың қаржыны көп қажет ететінін атап өтті.

– Қолда бар қаржыны түгендеп, басымдықтарды қайта қарау 
керек. Бұл – алдағы жобаларға, соның ішінде мемлекет пен 
жекеменшіктің серіктестігі арқылы салынатын 20 ауруханаға 
қатысты мәселе. Оның әрқайсысына жұмсалатын шығын 
қолданыстағы заманауи ауруханалардың құнынан бірнеше есе 
артық. Мұндай мемлекет пен жекеменшіктің серіктестігі қажет 
емес, – деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев сөзін түйіндей келе, мемлекет пен 
бизнес басшылыққа алуға тиіс қағидаттарды айқындады.

– «Жаңа Қазақстанды» құру үшін түсінікті әрі әділ мемлекеттік 
саясат жүргізілуі керек. Бұл саясат шенеуніктердің жөнсіздігіне 
жол бермейді. Бәсекеге және технологияға негізделген 
экономиканы қалыптастырады.  Сонымен бірге, жеке меншікке, 
адамның құқықтары мен бостандығына қол сұғылмауына заң 
үстемдігі арқылы  кепілдік береді, – деді Президент.

Мемлекет басшысы билік пен қоғамның адал еңбек пен 
әділ ынталандыру идеологиясын ұстануы қажет екенін айтты. 
Бұл идеология компрадорлар мен уақыт өткізіп жүргендердің, 
масылдардың орнын алмастыруға тиіс. 

– Үкіметке шетелге заңсыз шығарылған қаражаттарды және 
онда сатып алынған активтерді елімізге қайтару жолдары жөнінде 
ұсыныс әзірлеуге 2 ай уақыт беремін, – деді Президент.

Сонымен қатар жиын барысында Премьер-Министр 
Әлихан Смайылов, Ұлттық банк төрағасы Ғалымжан Пірматов, 
«Самұрық-Қазына» АҚ басқарма төрағасы Алмасадам Сәтқалиев, 
Маң ғыстау облысының әкімі Нұрлан Ноғаев, Алматы облысының 
әкімі Қанат Бозымбаев, Жамбыл облысының әкімі Бердібек 
Сапарбаев, Алматы қаласының әкімі Ерболат Досаев, Қызылорда 
облысының әкімі Гүлшара Әбдіқалықова, Солтүстік Қазақстан 
облысының әкімі Құмар Ақсақалов сөз сөйледі.Басы 1-бетте

Сонымен қатар жыл сайын-
ғы жастарға «Бастау бизнес» 
жобасы арқылы берілетін қай-
тарымсыз гранттың көлемі 580 
мың теңгеден 1 млн 200 мың 
теңгеге дейін көтерілді. Осы 
жылы жаңа бизнес идеяларды 
іске асыруға мемлекеттік грант-
ты 909 адамның алуға мүм-
кіндігі бар. Оның ішінде 331 
жас кәсіпкерге грант беру жос-
парлануда. 

Бүгінгі жәрмеңкеге 53 жұ-
мыс беруші мекеме қаты-
сып, 541  жұмыс орны ұсы-
нылды. Нәтижесінде 300-ден 

астам қызылордалықтың 250-
не мамандығына сәйкес жол-
дама берілді. Жасыратын несі 
бар, халық арасында мұн-
дай шараларға түрлі пікір ай-
тылып жүр. Бірі құптаса, 
енді бірі қағаз жүзінде ғана 
деп ренішін білдіреді. Иә, 
расында бұрын тек «аспаз», 
«даяшы», «дәнекерлеуші» ма-
мандықтарына ғана сұраныс 
түсетін. Алайда бұл жәрмеңкенің 
орны бөлек. Өйткені мұғалімдер 
мен тәбиешілер, заңгерлерге 
сұраныс көп. Сондай-ақ «От-
басы банкі» де өздеріне 

қабілетті жастарды жұмысқа 
шақыруда. Олар тіпті бір ай 
оқытып, жұмыс барысын жіті 
түсіндірмек. Ал «Казпошта» 
мекемесіне тұрақты жұмысқа 
«оператор», «таратушы» ма-
ман дары керек. Сонымен қатар 
«Жастар тәжірибесімен» «заң-
гер», «байланысшы», «бағ-
дарламашы» мамандары қа-
жет. Бұл туралы «Казпошта» 
мекемесінің өкілі Данияр Пірмаш 
мәлімдеді. «Қызылорда Су 
жүйесі» мекемесіне де «слесарь», 
«жүргізуші», «электрик», «бақы-
лаушы» мамандықтары бойынша 
қызметкер керек. 

Шара барысында қала әкі-
мінің орынбасары Бектас 
Нұриддинов жәрмеңкеге жұмыс 
іздеп келушілерді арнайы 
қабылдады. Екі қолға бір 
күрек іздеген тұрғындардың 
өті нішін жазып алып, тиісті 
салаға хат жолдайтынын айтты. 
Солардың бірі 35 жастағы 
дәрі гер-эпидемиолог Оразхан 
Сағымбаева денсаулығына бай-
ланысты біршама уақыт жұ-
мыстан қол үзіп қалған. Қазір 
денсаулығы жақсарған. Алайда 
тұрақты жұмысқа орналаса 

алмай жүр. Осыған байланысты 
Б.Нұриддинов денсаулық сақтау 
басқармасына ұсыныс хат жол-
дайтынын жеткізді. 

Жәрмеңкеге жұмыс іздеп 
кел ген халықтың қарасы қалың. 
Олардың дені – жастар. Дегенмен 
арасында 40-тан асқан жандар да 
бар. Мәселен, 51 жастағы Ақнұр 
Рүстембекова аспаз мамандығы 
бойынша жұмыс іздеп келіпті. 

– Бүгінгі жәрмеңкеде «азпаз» 
мамандығына сұраныс көп. 
Алайда «Жастар тәжірибесімен» 
жастарды қабылдаймыз деп 
отыр. Бір екі жер түйіндемемді 
алып қалды. Енді хабарласады 
деген үміттемін, – деді ол. 

Бір айта кетерлгі, «Qosyl» 
қалалық жастар орталығының 
«QosylBot» Telegram боты іске 
қосылды. Бұл арқылы жастар 
мемлекеттік бағдарламалар ту-
ралы толық мәлімет алады. 
Сонымен қатар «enbek.kz» 
сайты арқылы жұмыссыз ретінде 
тіркеліп, қала көлеміндегі бос 
жұмыс орындарының тізімін 
көруге болады. 

 А.ҚАДЫРХАНҚЫЗЫ
Суретті түсірген 

Н.НҰРЖАУБАЙ

СәЛеМеТСІЗ Бе, МеН жҰМЫС ІЗДеп жүРМІН...
Отырыс барысында сонымен қа-

тар мәслихат сессияларына, тұрақ ты 
комиссияға үкіметтік емес ұйым-
дарды қатыстыру ұсынылды. Мәс-
лихат хатшысы бұл ұсынысты 
қабылдап, депутаттар ұйым мүше-
лерінің ұсыныстарын тыңдап, қау-
лыға енгізуге қашанда дайын екенін 
алға тартты. Одан бөлек, қоғамдық 
кеңес мүшелері қаладағы аяқ су 
мәселесін, сонымен қатар мектеп 
жанындағы жолдардың қауіпсіздігі 
туралы сөз қозғады. Оның ішінде 
№173 мектептің алдында жаяу 

жүргіншілері жолының жоқтығы, 
жолға асфальт төселмегені және 
авто тұрақтың жоқ екені айтылды. 
Қалалық мәслихат хатшысы бұл 
мәселе бойынша қалалық тұрғын үй 
коммуналдық шаруашылық, авто-
мо биль жолдары және жолаушылар 
көлігі бөлімімен жобаның сызбасы, 
сметалық құжат тары дайындалғанын, 
қазіргі кезде қаражаты есептеліп 
жатқанын айтты.

Отырыста шет аймақтағы жастар 
мәселесі назардан тыс қалатыны да 
қозғалды. Мәселен, футболға ынта-
жігері жоғары бала лар өз аймағында 
арнайы алаң болмағандықтан 

орталыққа барып, кейде тіпті ақылы 
алаңдарға ақша төлеп ойнауға мәжбүр 
екені айтылды. Одан бөлек 150 пәтері 
бар ауданға бір ойын алаңы аздық 
ететіні, кейбір алаңдардың сапасы 
нашарлығы екені айтылды.

Мәслихат пен қоғамдық кеңестің 
жиынында қалалық мәслихаттың заң 
бөлімінің басшысы Мұрат Мұхтаров 
«Қоғамдық кеңестер туралы» заңы-
на енгізілген өзгерістерді баяндады. 
Жаңа өзгерістерге сәйкес қоғамдық 
кеңесті қалыптастыру жөніндегі 
жұмыс тобының мүшелері қоғамдық 
кеңес мүшелерін сайлау жөніндегі 
конкурсқа қатыса алмайды, яғни 
қоғамдық кеңес мүшесі болып сайлана 
алмайды екен. Өзгеріске дейін 
жұмыс тобының мүшесі қоғамдық 
кеңеске сайлануға құқы бар болатын. 
Сонымен қатар енді жұмыс тобының 
басшысы мәслихат хатшысы емес, 
азаматтардың арасынан сайланбақ. 
Қалалық қоғамдық кеңестерде сай-
ланатын мүшелердің саны 2021 
жылдың 1 маусымындағы деректерге 
сәйкес, халық саны елу мың адамға 
дейін болған кезде 11 мүше және 
халық саны жиырма бес мың адамға 
көбейгенде мүшелер саны 1 бірлікке 
артып отырады. Енгізілген өзгеріске 
сәйкес, бір адам екі реттен артық 
кеңес мүшесі бола алмайды.

А.НҰРАЗҒАЛИ

депутат ақша 
тарататын адам емес

Басы 1-бетте
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Ақмешіт АптАлығы

«Solva» компаниясының сарапшылары «Ал-
ғашқы несие» зерттеуін жүргізіп, сасуалнамаға 
18 бен 65 жас аралығындағы 15 мың тұрғын 
қатысқан. Зерттеу барысында азаматтардың 
алғашқы несиені қай кезден бастап алғаны және 
мақсаты нақтыланған. Сауалнамаға қатысқандар 
үш топқа жіктеліпті: 18-25 жас, 25-45 жас, 45-65 
жас аралығындағылар.

Сауалнамаға қатысушылардың 72 проценті 
алғашқы несиені 25-45 жас аралығында алғандар 
болса, ең жас несие алушылар 20 процентті 
құрапты. Ал 45-тен кейін несие алушылар бар 
болғаны 8 процент қана.

Енді несие алу мақсатына келейік. Қызық. 
18-25 жас аралығындағылар алғашқы несиені 
смартфон алудан бастайды екен. Сауалнамаға 
қатысушылардың 65 процентінің жауабы 
осындай. Бір айта кетерлігі, жай смартфон емес, 
ең қымбатын, бренд телефондарды несиемен 
алған. Сауалнамаға қатысушылардың пікірінше, 
қазіргі кезде ең маңызды әлеуметтік құрал, 
сабаққа, жұмысқа қажет, күнделікті тіршіліктің 
барлығы осы смартфон көмегімен бітеді. Сон-
дай-ақ сауалнамаға қатысқан жастардың 15 про-
центі құлаққапты, 10 проценті планшет алу үшін 
несиеге жүгінген. Спорттық велосипед алуды 
армандағандар да несие рәсімдеген (5 процент).

Ал 25-45 жастағылардың несиеге жүгіну 
мақсаты бөлектеу. Мәселен, сауалнамаға 
қатысқандардың 30 проценті үй алу үшін несие 

алса, енді бір 30 проценті несиеге көлік сатып 
алған. 40 проценті тұрмыстық техникалар, жиһаз 
алу үшін несие алған.

Ал 45 жастан асқандардың сұранысы 
қандай екен? Сауалнамаға қатысқандардың 
40 проценті үйге дүние-мүлік алу үшін 
несиеге жүгінсе, тағы 40 проценті 
балаларының білім алуы үшін несие 
алған. Ал 20 проценті емделу үшін 
несие алған.

Мына қызықты қараңыз, 45-
65 жастағылар несие алудан 
аулақ жүреді екен. Олардың 
пікірінше, зат сатып алу үшін 
қолда бар ақшаға немесе 
ақша жинап алу қажет. Демек 
банкке қарай жүгіру 45-тен 
асқаннан кейін саябырсиды 
екен.

Зерттеу компаниясы анық-
тағандай, 2021 жылы той-
томалақ жасауға несие алу 
60 процентке азайған. Бұған 
пандемияға байланысты мей-
рамханалардың жабық бол ғаны әсер 
еткені даусыз. Жыл басталғалы да той 
жасау үшін несие рәсімдегендер қатары 
көбеймеген. Сауалнама жүргізушілер рас-
тағандай, елде той жасайтындардың 80 проценті 
несие рәсімдейді. 

Үкімет отырысында баяндама жасаған индустрия 
және инфрақұрылымдық даму министрі Қайырбек 
Өскенбаевтың айтуынша, бүгінде елімізде 590 
мыңға жуық адам тұрғын үй кезегінде тұр. Оның 
210 мыңы – 1,2 топтағы мүгедектер, жетім балалар 
мен мүмкіндігі шектеулі балаларды тәрбиелеп 
отырғандар, көпбалалы отбасылар.

«70 мың өтініш берушінің табысы өте төмен, 
яғни ең төменгі күнкөріс деңгейінен аз. Оның ішінде 
51 мыңы көпбалалы отбасылар, 7 мыңы мүмкіндігі 
шектеулі бала тәрбиелеп отырған отбасы және 2 
мыңы жетім балалар. Осы азаматтарды жеке тұрғын 
үй қорынан жалға алынған баспана үшін төлем 
тағайындау қағидалары әзірленді», – дейді министр.

Жаңа бағдарлама операторы – «Отбасы» банкі.  
Банк кезекте тұрғандардың үйге мұқтаждық өл-
шем деріне сәйкестігін тексереді. Айта кетелік, 
пәтерақысына жеңілдік үшін өтініш берушілерге 
қойылатын талап бар. Талап бойынша отбасының 
әр мүшесіне шаққанда соңғы 6 айдағы жиынтық 
табысы ең төменгі күнкөріс деңгейінің 1 еселенген 
мөлшерінен аспауы керек. Сондай-ақ расталған 
жалдау шарты, әкімдік кезегінде өтініш берушінің 
мәртебесі тексеріледі. 

Министрлік ұсынған нұсқада төлем тағайындау 
үшін банкке электрондық цифрлық қолтаңба 

көмегімен жүгінуге болады. Бұл ретте төлемдерді 
тағайындауға арналған өтінішті және пәтер жалдау 
шартын қоса бекіту қажет. Банк құжаттарды тек-
сергеннен кейін 10 жұмыс күні ішінде ақша 
қаражатын есептеуі тиіс. «Отбасы» банкі  жалдау 
ақысын субсидиялау өтінішін «Baspana market» 
порталында қабылдайды. Бүгінде онлайн өтінім-
дерді қабылдау үшін платформа мүмкіндіктері 
пысықталуда. Бұл жоба мамыр айында іске қосылады 
деп жоспарлануда.

Пәтерақыны субсидиялау бойынша көп көкейін-
дегі сауалға «Отбасы» банкі АҚ басқарма төрайымы 
Ләззат Ибрагимова жауап берді. Оның айтуынша, 

бұл жеңілдікті сатып алу құқығынсыз жалға берілетін 
тұрғын үйде тұратын азаматтар пайдалана алмайды.

Табыс қалай есептеледі? Банк төрайымының 
айтуынша, өтініш берушіге қойылатын негізгі талап 
– отбасының төмен табысы. «Отбасының соңғы 6 
айдағы жиынтық табысы отбасының әр мүшесіне 
шаққанда 1 ең төменгі күнкөріс деңгейінен аспауы 
тиіс. Осылайша, отбасының бір мүшесінің табысы 
айына 36018 теңгеден аспауы шарт. Мысалы, 
жұмыс істейтін әкесінің жалақысы 250 мың теңгеге 
тең көпбалалы отбасыны алайық, (6 адам). Жеке 
табыс салығы мен міндетті зейнетақы жарналарын 
төлегеннен кейін жан басына шаққандағы отбасы 
табысы шамамен 33 мың теңгеге тең. Демек бұл 
отбасы жеңілдік ала алады», – деп жазады. Тағы 
бір ескерерлік нәрсе, үйді жақын туыстарынан 
жалға алуға болмайды. Сондай-ақ белгілі болғандай 
баспананың 1 шаршы метр жалдау ақысы АЕК-
тің жылдық деңгейінің облыстар мен қалаларға 
белгіленген коэффициентіне байланысты 
есептелмек.

Облыс, қала коэффициент 1ш.м бағасы 3 адамға 
дейінгі отбасы 
үшін

5 адамға 
дейінгі отбасы 
үшін

6 адам және 
одан көп отбасы 
үшін

Нұр-Сұлтан қ. 1,11 2759 110378 165568 220757
Алматы қ. 1,11 2759 110378 165568 220757
Шымкент қ. 1,43 2142 85678 128518 171357
Ақмола обл. 1,95 1571 62831 94246 125662
Ақтөбе обл. 1,75 1750 70011 105017 140023
Алматы обл. 1,61 1902 76099 114149 152199
Атырау обл. 1,41 2172 86894 130340 173787
ШҚО 1,78 1721 68831 103247 137663
Жамбыл обл. 2,24 1367 54696 82045 109393
БҚО 1,82 1683 67319 100978 134637
Қарағанды обл. 1,52 2015 80605 120908 161211
Қостанай обл. 1,99 1539 61568 92352 123136
Қызылорда обл. 2,14 1431 57262 85879 114505
Маңғыстау обл. 1,30 2356 94246 141369 188492
Павлодар обл. 1,55 1976 79045 118568 158090
СҚО 1,92 1595 63813 95719 127625
Түркістан обл. 1,33 2303 92120 138181 184241
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Индустриалды экономиканы креативті экономика 
ауыстыра ала ма? Бұл сұраққа жауап бермес 
бұрын бұл қандай экономика дерсіз. Көзбен 

көріп, қолмен ұстау қиын болғандықтан болар, 
жаңа уақыт пен білімнің экономикасын 

дамытуға, оған инвестиция құюға 
қаржысы барлар тәуекел ете бермейді. 

Әйтпесе, креативті экономиканың 
ел экономикасына тигізер пайдасы 

орасан.  «Әуелі креативті экономика 
туралы айтайық.

«Креатив» сөзі «шығармашылық» 
деген мағына береді. Мұндағы 

тауар – шығармашылық өнім немесе 
контент. Яғни шығармашылық өнімді 

сату, одан пайда табу. Озық идея, білім, 
интеллект – сарқылмайтын ресурс. Басқа 

экономика салаларынан артықшылығы да 
осы. Креативті экономика бойынша көшбасшы 

ел Ұлыбритания бұл экономикаға 13 шығармашылық индустрияны енгізген. Атап 
айтқанда, жарнама, маркетинг, сәулет өнері, қолөнер, дизайн, кинематограф, видео мен 

фотоөнер, медиа, ІТ, баспа ісі, музей мен галереялар, музыка және бейнелеу өнері.

КЕРЕК АҚПАРАТ
1. Қазақстан Республика сының заңнамасына сәйкес, 

жәрдем ақыларды және өзге де әлеуметтiк төлемдердi 
есептеу үшiн, сондай-ақ айыппұл санк цияларын, салықтар мен 
басқа да тө лемдердi қолдану үшiн ай лық есептiк көрсеткiш 
(АЕК) – 3063 теңге.

2. Жалақының ең төменгi мөл шерi (ЖТМ) – 60000 теңге.
3. Мемлекеттiк базалық зей  нет ақы төлемiнiң мөлшерi 

(МБЗ) – 19 450 теңге.
4. Зейнетақының ең тө мен гi мөлшерi – 

46302 теңге.
5. Базалық әлеуметтiк тө лем-

дердiң мөлшерiн есептеу үшiн 
ең төменгi күнкөрiс дең-
гейiнiң шамасы – 
36018 теңге.

Мемлекет табысы төмен, баспанасы жоқ азаматтарға жеңілдік 
жасамақ. Тұрғын үй кезегінде тұрған әлеуметтік жағдайы төмен 
отбасылар үшін жалдамалы пәтерақының 50 процентін мемлекет 
төлейтін болды. 

Бұл мақсатта ел қазынасынан 50 млрд теңге қаралған. Айта 
кету керек, елде мұндай көмекке 70 мыңға жуық отбасы мұқтаж 
екені де анықталған.

Несие
ала бердім, ала бердім

Қазақстандықтардың 70 процентінің алғашқы несие тарихы 25 жастан 
басталады екен. Әрі қарай айтпаса да белгілі. Бір рет несие алып үйренген соң 
бірін алып, бірін жауып, тіпті несиені несиемен жапқан қарыз кітабы қалыңдай 
береді. Несие алу бойынша осы 25-45 жас аралығындағылар өте белсенді.

P.S. Креативті экономиканы дамытудағы кедерг ілер, жалпы креативті өнімнің ел 
экономикасындағы үлесін алдағы уақытта әлі де кеңінен жазатын боламыз.

Деректерге сүйенсек, қазіргі кезде креа-
тивті экономика экономиканың тез дамып 
келе жатқан салаларының бірі. Халықаралық 
сарапшы лардың бағалауы бойынша шығар-
машылық салалардың әлемдік ЖІӨ-ге қосқан 
үлесі $2,6 трлн асты. (шамамен 3%). БҰҰ 
Бас Ассамблеясы 2021 жылды тұрақты даму 
үшін халықаралық креативті экономика 
жылы деп жариялады. Сингапур, Оңтүстік 
Корея, Канада, АҚШ, Ұлыбритания сияқты 
бірқатар дамыған елдерде шығармашылық 
экономиканы дамы тудың стратегиялары мен 
бағдарламалары қабылданды. Сондай-ақ БАӘ 
Дубайда креативті экономика стратегиясын 
жүзеге асыра бастаса, Ресейдің Мәдениет 
министрлігі шығармашылық индустрияны да-
мыту тұжырымдамасын жасаған. 

ЮНЕСКО-ның 2013 жылғы есебінде креа-
тивті экономика табыс табу тұрғысынан ғана 
емес, жаңа жұмыс орындарын құру және экс-
порттық түсімдердің көлемін ұлғайту тұр ғы-
сынан да әлемдік экономиканың қарқынды 
дамып келе жатқан секторларының бірі деген 
мәлімет келтірген.

Саясаттанушы, әлемдік экономика және 
сая сат институтының сарапшысы Айман 
Жүсіпова Қазақстанда креативті экономиканың 
проблемаларын атап айтты. Оның ішінде 
инфра құрылым, яғни креативті экономиканы 
дамытуға арналған бизнес алаңдардың 
жетіспеу шілігі, мамандар тапшылығы секілді 
мәселелер бар.

Ал креативті экономика саласындағы 
зерттеуші Дана Шаяхмет «Креативті экономи ка 
– жаңа уақыт пен білімнің экономикасы» де ген 
анықтама береді. Ол бұл саладағы басты ресурс 
– озық идеялар мен шығармашылық екенін атап 
көресетеді. Зерттеушінің пікі рінше, креативті 
экономиканы қоғамның әлі де дұрыс қабыл дай 
алмауы аға толқынның индустриалды дәуір де 
өмір сүргенімен бай ланыстырады. «Олар үшін 
экономика ма те риалдық ресурстарға негіз делуі 
керек. Мы салы, аграрлық, мұнай, құрылыс 
салалары ай қын әрі түсінікті. Сол себепті 
креативті бизнеске инвестиция құятындар өте 
аз», – дейді ол.

Атап айталық, елімізде креативті экономи-
каны дамытуға назар аударылуда. Өткен жылы 
креативті экономиканы дамыту үшін Үкіметте 
арнайы тұжырымдама қабылданды.

Белгілі экономист Алтай Досжан  креативті 
экономиканың тиімділігін атап айтты.

– Креативті өнімді экономикалық құнды-
лыққа айналдырудың ерекше нарықтық меха-
низмі қалыптасуда. Бұл сектордың ерекшелігі – 
креативті экономиканың дамуында жетекші рөл 
мемлекеттің креативтілік, мәдениет, экономика 
және технологиялар арасындағы өзара бай-
ланысты тудыратынында. Интеллектуалдық 
капиталдың бірегей көзі және экономикалық 
қызметі бар. Қазақ экономикасы үшін оны 
жасампаздықпен қайта құрудың маңызы мен 
тиімділігі аймақтық өндірістің жасампаздық 
дәрежесімен анықталады, – дейді ол.

Креативті эКономиКаның 

үлесі қандай?

пәТеРАҚЫ жеҢІЛДІГІ 
кІМДеРГе БеРІЛеДІ?

Сонымен бұл – пәтер жағалаған, тұрмысы төмен 
70 мың адам үшін жақсы жаңалық. Таяқтың екі 
ұшы бар демекші, елдегі баспанаға мұқтаждық осы 
цифрмен ғана шешілмейтіні анық. Пәтерден-пәтерге 
көшіп, табысының тең жартысын, тіпті жартысынан 
көбін пәтерге төлеп жүрген жас отбасыларда, егде 
жастағылар да, тіпті жастар да аз емес. Оларды 
«жаңа бастама пәтерақыны қымбаттатып жібермес 
пе екен?» деген сұрақ алаңдатады. Себебі  ешкім де 
нарықты ұстап тұра алмайды. Бір ғана мысал, өткен 
жылы зейнетақы қорындағы ақшаның белгілі бір 
бөлігі баспана алуға жұмсала бастағанда баспана 
бағасының шарықтап шыға келгенін ешкім де 
ұмыта қойған жоқ. Сол шарықтаған баға тұрғын үй 
нарығында қымбат баға қалыптастырды. Сол сияқты 
пәтерақысының құны да осының күйін кешпес пе 
екен деген қоғамдағы алаңдаушылықты жасыра 
алмаймыз. Деректерге сүйенсек, пәтер жалдау 
ақысының өскені өткен жылдың желтоқсан айынан 
байқалған. Елде жайлы жабдықталған тұрғын 
үйдің арендалық төлемі бірден 17,5 процентке 
қымбаттап, 1 шаршы метр 1,9 мың теңгеге жеткен. 
Пәтер қымбаттығы жағынан көш басында Алматы 
қаласы болса, өзге қалаларда да баға арзан емес екені 
байқалады.

Тұрғын үй саласының арнайы сарапшысы Анна 
Шацкая пәтер сату бағасы мен жалдау ақысы бір-
бірімен тығыз байланысты екенін айтады. Яғни 
тұрғын үй бағасы қымбаттаса, пәтерақысы да 
қымбаттайды. «Өткен жылы тұрғын үй сатып алуға 
деген сұраныс аренда ақысына да әсер етті. Пәтер 
бағасының өскенін пайдаланып, пәтер иелері бағаны 
қымбаттатты», – дейді. Демек жалға алу ақысын 
субсидиялау пәтерақыны қымбаттатуы мүмкін. Бұл 
орайда елге белгілі экономист Мақсат Халықтың 
пікірін білген едік.

– Негізі бұл механизм уақытша үрдіс болып 
көрінеді. Қазір бұған бөлінген қаражаттың көлемі 50 
млрд теңге. Жалпы бұл шектелген бюджет пе, әлде 
шексіз бе, одан асып кетіп жатса, оған мүмкіндік бар 
ма, жоқ па, бұл мәселелер әлі сұрақ күйінде. Қазір 
халықтың табысын арттыруға байланысты нақты 
жоспар қабылданып жатыр. «Ең төменгі күнкөріс 
шегі 36 мың теңге деген өте аз. Оны жоқ дегенде 60-
70 мыңға көтеру керек» деген мәселе көтеріп жатыр. 
Күнкөріс шегі көтерілсе, жаңағы 70 мың адам 140 
мың адам, тіпті одан да көп болуы мүмкін. Және де 
бұл тізімге енген, кезекке тұрған азаматтармен қоса, 
кезекке тұра алмаған, мекенжайына байланысты 

тұра алмай жүрген қаншама адам бар. Бұл да қоғамда 
біраз келіспеушілікті туғыза ма деген болжамым бар.
Мемлекет бюджетінен жай ғана арендалық төлемнің 
жартысын төлеп отыру қаншалықты тиімді? Оның 
орнына неге арнайы бағдарлама жасап, құрылыс 
компаниясымен келісіп,  мақсатты түрде тұрғын үй 
салмасқа?

Әрине, бұл пәтерақы құнын арттыратыны сөзсіз. 
Пандемиядан кейін өткен жылы жаздың өзінде 
аренда бағасының қатты шарықтағанын көрдік. Тура 
осы сияқты ертең жалдау құны белгілі бір дәрежеде 
қымбаттайды. Жалдау ақысы қымбаттаған соң 
тұрғын үй бағасы да қымбаттайды, – дейді ол.

P.S. Қалай айтқанда да бұл баспанасыз 
жүрген жағдайы төмен отбасылар үшін үлкен 
көмек екені даусыз. Алайда мемлекеттің 
халықтың тұрмысын жақсартуға арнаған игі 
бастамасын қалтасын ойлаған пысықайлар өз 
пайдасына пайдаланбаса дейміз.

ПАЙДАЛЫ 
КЕңЕС

САЛЫҚТЫ АЗ 
ТӨЛЕУГЕ БОЛАДЫ. ҚАЛАЙ?
Әріптесім енді жалақысынан табыс салығын 

ұстамайтынын айтып қуанды. Қалай дерсіз? Бұл 
«Отбасы» банкіне ипотека төлейтіндерге қатысты. Салық 

кодексінің 349-бабына сәйкес несие бойынша проценттерді 
өтеу сомасына тең жалақы сомасына жеке табыс салығы 

салынбайды.
Ол үшін жұмыс беруші компанияға мынадай құжаттарды өткізу 

қажет:
– Қазақстан «Отбасы» банктік заем шартының көшірмесін;
– Өтеу кестесінің көшірмесін;
– Өтеуді растайтын құжат (төлем туралы түбіртек немесе 

«Отбасы» банкінен үзінді көшірме).
 Айталық, бұл Салық кодексінде бұрыннан бар болғанымен 

көпшілік бұл жеңілдіктен бейхабар. Тағы бір айта кетерлігі, 
бұған дейін жеңілдіктер жөнінде білмеген жағдайда 

өтініш беру кезінде қарызды өтеген, алайда 
жеңілдікті қолданбаған кезеңді көрсету керек. 

Жұмыс беруші компания қайта есеп 
жүргізіп, айырманы қайтаруға 

міндетті.
Бетті дайындаған Гүлмира ДІЛДӘБЕКОВА
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Ақмешіт АптАлығы

Басы 1-бетте

#КүшімізБірлікте

ЕКПЕ АЛЫП, 
ЕРКІН ЖҮР

Көріп едік көп «ит»-ті;
«Ақ, қара, сұр, көк итті..»
Бұрын-соңды білмеппіз,
Омикрон, Covid-ті.

Омикрон шыққалы,
Деп жатыр жылдам жұқпалы...
Белгілі болды бұның да,
Шөлді аймақтан шыққаны.

Алыстан емін алдырып,
Ағзаға екпе салдырып...
Бұралқы бұндай «иттерді»,
Тастайық естен тандырып.

Жақындатпай аймаққа,
Жолатпай біздің айлаққа,
Жабықпай, жайнап, жадырап,
Жүрейік жасыл аймақта!..

Қазыбек ӘШІРБЕКҰЛЫ,
ҚР ІІМ-нің Еңбек және 

Құрметті ардагері
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі

Әйелі күйеуіне:Бітпей-ақ бір сәт ертеңің,
Жанымды менің өртедің.
Жатқаның мынау дұрыс па,
Астынан шықпай көрпенің.Осынша ойсыз болар ма ең,

Уақытқа кетті, есең көп.
Жалқаулық пенен ойсыздық,
Жабысты саған кесел боп.Болды ғой анау жұдырық,

«Істе бір жұмыс» – десе індет.
Садақа сұрап балаң жүр,
Тойып бір тамақ жесем деп.Дегені сол ед еріне...«Көп сөйлей берме тасынып,

Кетіпсің деді басынып».
Жантайып қайта көз ілді,
Түбіне пештің қасынып.Өзегі құрғыр өртеніп,Сөз айта алмастан, аса нық.

Барады түсіп еңсесі ,Жанарға жәудір жас алып.Жүрегін қайғы меңдеткен,
Құм болды әбден жігері.
Өмірін жары сорлы еткен,
Үзілді солай күдері.

Кірсе деп сана еріме,Болса деп мынау бақ іргем,
Қол жайып отыр, егіле,
Тілеуін тілеп Тәңірден.Ғибрат алшы осыдан,Құдайым бұдан сақтасын!

Еңбектен, үйрет, бол үлгі,
Бұзылмау үшін отбасың.

Ел ішінде сөз тауып айтатын 
айтқыштар аз емес. Мұндай оқиғалар 
әрбір ауылда болуы мүмкін. Бүгін біз 

жұртқа күлкі сыйлаған әңгімелерді 
назарларыңызға ұсынуды жөн көрдік. 

Біздің ауылда Мырқымбай деген кісі бар. Бір 
күні ауылдағы бір үйдің есігін қағып тұр екен.

– Сарайыңның кілтін берші.
– Не қыласың оны?
– Тракторымды алайын деп едім, – депті.
Сөйтсе тракторымен соғып, сарайға кіріп 

кетіпті. Не керек, ауылдың адамдары әлгі 
сарайдың қабырғасын өріп жатып:

– Ойпырмай, қайта пешке соқпағаныңды 
айт, әйтпесе бұл кезде соны істеп отыратын едік. 
Қайта жармен тоқтапсың, – десе:

– Көзім бар емес па енді, – деген екен.
***

Мырқымбай ауылда ананы-мынаны 
құртып, әбден жексұрын болыпты. Сөйтіп, 
құлағым тынышталсын деп біраз уақытқа 
қойлы ауылға кетіп қалыпты. Бір аптадан 
соң ауылдан бір жігіт келеді. Екеуі біраз 
қауқылдасып, ауылдың жай-күйін сұрасыпты. 
Біраз жаңалықты тізбектеп болып, ауылдан 
келген жігіт:

– Пәленшенің кемпірі о дүниеге 
аттанды, – дейді.

– Менен көріп жатқан жоқ 
па?

***
Бір оқыс жағдай болып, 

Мырқымбайдың нағашысының 
екі аяғын кесіп тас-
тапты. Мыр қымбай 
көңілін сұрап  үйіне 
барады.

– 

– Тәуекел. Ештеңе қылмайды, Алланың басқа 
салғаны ғой.

– Ненің тәуекелін айтып отырсың, мешел боп 
қалдым.

– Қайта жақсы ғой, шуаштан құтылған 
жоқсың ба?

***
Бірде Мырқымбай жақын 

досымен қатты ренжісіп, 
бірін-бірі көрместей болып 

кетіпті. Әлгі досы былай деп смс 
хабарлама жіберіпті:

– Көрмегенім сен болсын, 
Телефоныңнан нөмірімді өшір.

– Бұл кім екен?, – деп жауап 
жазыпты Мырқымбай қырт.

***
Мырқымбайдың көшеде 

мас болып жатқанын көрген 
жас жігіттер қағытқысы 
келіп:

– Аға, тұрсаңызшы, таң 
атты, – десе,

– Аа, сенің орныңа жатып алдым ба, – деп 
былай аунапты.

***
Мырқымбайдың көлік айдауды енді үй-

реніп жүрген кезі екен. Бір бұрылыстан өте 
бергенде көшеде тұрған көлікке жолаушы 
отыратын жақпен соғады. Қасында отырған 
ағасы:

– Әй, көзіңе қарамайсың ба, – дейді.
– Мен неге қараймын, қайта сіз қарамайсыз 

ба, мен жақ па не соққан? – деген екен.
***

Көрші ауылда Шықбермес Шығайбай 
секілді Сырықбек деген адам бар. Қатарлары 
біздің ауылда тұрады. Бір күні әлгі үйге 
Мырқымбай жолы түсіп барыпты. Бір жиында 
достары:

– Сен Сырықбектің үйінде қонақ болып 
қайтыпсың ғой. Не жаңалық болып жатыр екен, 
– дейді.

– Жаңалығын білмедім. Тарақандары аштан 
өліп жатыр екен, – деп жиналғандарды күлкіге 
қарық қылыпты.

Қаламгерлер жүрген жерде әзіл-қалжыңның 
жүретіні белгілі. Қазақ тарихы мен қазақ әдебиетіне 
еңбегі сіңген ақын-жазушылардың халық арасында 
жүріп айтқан қағытпа қалжыңдары аңыз боп тарап 
жатады. Бүгінгі санда сондай бір ұтымды, тапқыр 
қаламгерлердің айтқыштығы жайлы ел аузында жүрген 
біраз дүниелерді жинақтадық. 

***
Ақын Ұлықбек Есдәулетов бірде америкалық бір 

досын Алматыдағы ұлттық тағам жасайтын асханаға 
ертіп апарады. Арнайы тап-
сырыспен алдына бір табақ 
ет келгенде, америкалық ша-
нышқымен іліп-шұқып жейді 
де, Ұлықбек қолмен асайды. 
Бұған таңданған америкалық 
жігіт: 

– Сен өз халқыңның 
озық ойлы зиялы өкілісің. 
Етті неге шанышқымен 
жемейсің? – деп сұрайды. 

Сонда Ұлықбек:
– Достым менің, сен 

ұстап отырған андағы 
шанышқымен бұл асха-
нада күніне кемінде жүз 
адам тамақ ішеді. Ал 
менің «шанышқым» 
тек өзіме ғана қызмет 
жасайды – деп, сау-
сағына ілген етті асап 
жіберіпті. 

***
Жазушылар одағындағы кезекті бір жиналыста бір 

жас ақын сөз алып, Сәбит Мұқановқа тиісе сөйлейді. 
Қыза келгенде Сәбит Мұқанов ақын емес дегенді айтады 
ғой. Сонда Сәбит тұрып:

 – Жаңағы бала дұрыс айтады. Жас кезімде мен де 
Абайды ақын емес дегенмін, –  деген екен.

***
Жазушы, аудармашы әрі танымал журналист Сарбас 

Ақтаевтың әкесі тоқсаныншы жылдардың басында 
тоқсан жасқа жетіп дүние салыпты. Әкесі тірі кезінде 
Сәкең Көкшетауға барған сайын қалаға соқпай, алдымен 
аудандағы әкесіне барып сәлем береді екен. Сосын 
әкелі-балалы екеуі әзіл-қалжың аралас әңгіме-дүкен 
құрып, өткен-кеткенді еске алып бір жасап қалады екен.

Сәкең ел жаққа бір барғанында тоқсанға таяп қалған, 
әйтсе де, мықтылық көрсетіп, сыр бермей шапқылап 
жүрген әкесіне:

– Мына ұлыңның да елудің ішіне молынан енген 
жайы бар. Әке, сен енді ақырына дейін шыдап, зейнетке 
шыққанша мені асырай тұр… Содан кейін зейнетақысын 
беріп, өкімет өзі-ақ асырай жатар, – депті. Сонда ақсақал 
кеңк-кеңк күліпті де:

– Оған мен шыдар едім-ау. Бірақ ажал деген баяғы 
баянкаматтың пәбескесі секілді ғой, ай-шайға қарамай 
ала жөнелсе, зейнетке жеткізбеді деп ренжіме, балам, – 
деп жауап беріпті.

***
Баяғыда Қарағанды облысында қазақ әдебиетінің 

күндері өтетін болып, бір топ қаламгер сонда барады. 

Араларында Қалтай Мұх а-
меджанов, Қалихан Ысқақ-
ов, Оралхан Бөкей, Қалмұқан 
Исабаев, ақындар Сабырхан 
Асанов, Темірхан Медетбеков, 
тағы басқалар бар екен. 
Үшінші күні қаламгерлер екі 
топқа бөлініп, бірі Егіндібұлақ, 
енді бірі Тельман ауданына 
баратын болып келіседі. Кімді 
қай жаққа бөлерін білмей облыс 
басшылары дағдарып тұрған кезде, 
қалжыңдамай жүре алмайтын 
Қалмұқан: 

– Қалмұқан, Қалихан, Оралхан, 
Темірхан, Сабырхан сияқты «хандар» 
мынау автобусқа отырыңдар! Ал Қалтай, 
балтай, шалтайлар анау автобусқа бар-
сын! – деп жұртты ду күлкіге батырыпты.

***
Қазақтың көрнекті ақыны Мұзафар 

Әлімбаев «Балдырған» журналын отыз 
жылдай басқарады. 1987 жылы Мұзағаң 
құрметті демалысқа шығып, оның орнына 

бас редакторлыққа ақын Тұманбай Молдағалиев 
тағайындалады. Ауыс-түйіс болып жатқан 
осындай шақта «Балдырғанның» жауапты 
хатшысы Сұлтан Қалиев көшеде фольклоршы-
ғалым, балалар ақыны Бүркіт Ысқақовты 
кездестіріп қалыпты. 

– Иә, Сұлтеке, ауылыңда не жаңалық? – дейді 
Бүкең.

– Ешқандай жаңалық жоқ, – дейді 
ойына ештеңе алмаған Сұлтан. Сонда 
Бүкең:

– Жаңалық жоқ дейсің, «Балдырғанның» 
отыз жыл бойғы мұзы еріп, енді басына 
тұман түсіп жатқан көрінеді ғой, – депті 
жымиып.

***
Бір жолы Баспасөз үйінде Мұзафар 

Әлімбаев бастаған бір топ кісі лифтіге 
мінгенде, Кәдірбек Сегізбаев сыймай 
қалса керек. Ол қысылып-қымтырылып, 
кимелеп кірмек болады. Сонда Мұзағаң 
оған қарап:

– Кәне, осы арада ойланбай бір мысал 
айтшы, ала кетейік, – дейді.

Кәдірбек те саспастан:
– Жазатыны мақал, өзі сондай нахал! – 

деп тартып қалыпты.
Ал Мұзағаң болса:
– Оттапсың, оны Тайыр айтқан! 

Өзіңнен көр. Сен қалдың, біз кеттік, – 
деген екен.

Кім білед(і) бап шаба ма, бақ шаба ма?

Бүкіл ойды қоя тұр жақшаға ала.

Бас қатырып не істейсің, көп ойланып,

Бұл өмірде бастысы ақша ғана.

Ақшаң болса қалмайсың қатарыңнан,

Адам түгіл, ат үркір атағыңнан.

Абыройың асқақтап ақырында,

Несібең артық болар баталы ұлдан.

(Жақыныңда жағынар көзге 
ілмейтін.

Сыйламақ түгіл саған сөз 

бермейтін.

Дегенмен алтын көрсе жолдан тайып,

Ақшаң болса, пенде жоқ өзгермейтін.)

(Бермейтін әшейін де бақырында

Пейілін аңдап көрсең ақырын, жай)

Туысың екі етпейді айтқаныңды,

Жатың да араласар жақыныңдай.

Қызың да қылар қазір қалтаңды дау,

Аузың қисық болса да, салқам бір-ау.

Махаббат, сезім деген маңызды емес,

Жүзік анау, деп берсең, алқаң мынау.

Жағыну болса адамның арманы дөп,

Ешкім сөкпес қолымды алмады деп.

Именіп, иілмейді  елге басың,

Ақшамен сөзіңнің де салмағы көп.

Көріп мұны сенімнен сетінедім.

Жазыла алсаң, көрерсің етіп емін.

Өйткені өзгертеді адамды ақша,

Көтерілсе көк тіреп көкірегің.

Құшағында тербетер сайын дала.

Оңыңнан тусын деймін айың дара.

Айтарымды осымен айтып 
біттім,

Бұл өмір ғой, байырсың, 

уайымдама!

А.БАЙ

Деген екен

Ел ішіндегі айтқыштар

Хат қоржын

МАрқА қОзы
Көгеннен бір күні босанып,
Қозы, лақ кетті жайылып,
Қуанғаннан секіріп,
Желдей есті еліріп.
Жосыды ойға қырға да,
Жайылып алып құраққа,
Қарындарын тойдырып,
Жүгірісті бұлаққа.
Содан кейін дем алысты,
Жатып алып сыр айтысты.
Сөз бастады марқа қозы,
«Анам мен дәу қой деді
Ірі болмыс қол аяғы,
Жұрт қызығар қоңдысы еді.
Бір күні совхоз бастық келді
Өзі бір семіз томпақ кісі,
Көзі түсіп қой анама,
Бүйрегі бұрып есі кетті.
Қойшекеңді қолқалады,
Ортаға салып бопсалады,
Бермесіне жанын қоймай, 
Қойшекеңді көндіреді.
Сыйластықтан, қимастықтан,
Қойшекең де қойды берді,
Бастық айтса орындалар.
Ләппай деді, амал бар ма?»
Деп марқа қозы,
Әңгімесін аяқтады.
«Қайда кетті анаң?» десе,
«Жоғалып кетті» депті.
Марқа қозы қайдан білсін,
Құрбандыққа шалғандығын,
Уақыт өтер сонда білер
«Жоғарылап» кететінін.

рысбек ТОБылОв,
Тасбөгет кенті

Күйініш

Ақша

Ұлылар сөзінен...

Бетті дайындаған Ақтілек БІТІМБАЙ


